
Aan Gedeputeerde Staten van de Provincie Utrecht,
p/a  ov-concessie@provincie-utrecht.nl 

Utrecht, 11 november 2014

Geacht College,

Hierbij geven wij een reactie op het Ontwerp Programma van Eisen voor de Europese aanbesteding 
van de Openbaar Vervoer concessie Provincie Utrecht 2016, zoals vastgesteld door Gedeputeerde 
Staten op 28 oktober 2014. 

De concessie beoogt onder meer de kostendekkendheid te verbeteren en meer reizigers aan te 
trekken. Terecht wilt u ook dat het OV vraaggericht is, een hoge tevredenheid onder reizigers oogst 
en voldoet aan eisen op het gebied van duurzaamheid. In onze reactie gaan wij op deze punten in.

Meer reizigers, vraaggerichtheid en een hogere kostendekkendheid

Het Programma van Eisen beoogt vervoerders te vinden die met een optimale kostendekkendheid 
vraaggericht opereren en er in slagen meer reizigers te vervoeren. Het lijkt ons van groot belang om 
daarin mee te nemen hoe aanbieders er in slagen hun aanbod aan te sluiten op de vraag op 
multimodaal en -netwerkniveau. 

Meer concreet betekent dit:
- Optimale afstemming met het netwerk van de BRU concessie, die van aansluitende en deels 

zelfs van dezelfde routes gebruik maakt; maak daarbij gebruik van mogelijkheden tot integratie.
- Afstemming en integratie met het spoornet op het gebied van dienstregeling en informatie. Zo 

wordt sinds kort in de sprinter van Amersfoort naar Bilthoven / Utrecht vlak voor station Bilthoven 
in de trein omgeroepen dat de rechtstreekse bus naar De Uithof klaar staat. Dat heeft inmiddels 
geleid tot 4x zoveel busreizigers naar De Uithof! In het businessmodel kan ook worden gedacht 
aan deals met de NS op het gebied van ketengarantie.

- Recent heeft de Kracht van Utrecht op diverse plekken en symposia haar visie op de ‘dubbele 
schaalsprong OV en fiets’ gepresenteerd, zie o.m. http://www.krachtvanutrecht-
initiatief.nl/joomla/dubbele-schaalsprong-fietsov. Naast de al vermelde vraag om benutting van 
multimodale knooppunten zou een visie op de aansluiting op (de ontwikkeling van) het 
provinciale fietsnetwerk en het eventueel benutten van de combinatie OV/elektrische fiets in de 
minder dichtbevolkte delen van de provincie deel kunnen uitmaken van een toekomstgericht OV 
aanbod.

- Een Programma van Eisen hoeft wat ons betreft niet de lijnvoering in het buitengebied rigide voor 
te schrijven. Formuleer een prestatie-afspraak waaraan het bedrijf aan moet voldoen. Hoe 
slimmer een bedrijf er in slaagt meer reizigers op de essentiële schakels van het netwerk 
vervoeren, hoe ruimer de financiële mogelijkheden voor vernieuwingen en extra service in het 
buitengebied. 
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Reizigerstevredenheid 
We zijn blij dat in het Programma van Eisen is opgenomen dat reizigersinformatie concessie-
overstijgend moet zijn. Belangrijk is dan wel dat dit ook heel actief en klantgericht gebeurt en dat 
vernieuwende initiatieven (bijvoorbeeld op het gebied van sociale media) extra worden gewaardeerd.

Met de gemeente Utrecht zijn wij van mening dat de eisen op het gebied van aandacht en service 
voor mensen met een mobiliteitsbeperking sterker kunnen worden geformuleerd. Ook hier kunnen –
zoals ook de gemeente Utrecht aangeeft- innoverende slagen worden gemaakt, waarbij zeker ook 
speciale aandacht moet zijn voor mensen met visuele beperkingen.

Duurzaamheid en gezondheid en innovatie
Vooral in de grotere binnensteden, maar ook in sommige nauwe straten in stads- en dorpskernen 
heeft de uitstoot van bussen een significant aandeel in de luchtverontreiniging door NOx en fijnstof, 
maar vooral ook roet. Luchtverontreiniging door verkeer is de grootste risicofactor op het gebied van 
gezondheid en milieu in de provincie en sinds kort is helder dat roet daar de belangrijkste factor in is.
De provincie heeft een eigen verantwoordelijkheid op dit gebied, die juist in deze concessie kan en 
moet worden geoperationaliseerd.

Het Programma van Eisen geeft aan dat de provincie onder duurzaamheid onder meer verstaat “de 
inzet van schone bussen”. Vervolgens lezen wij dat u alleen voor nieuwe bussen Euro VI normen wil 
laten gelden. Daarmee plaatst u aanbieders die eenvoudig met al hun bussen aan de minimale (!) 
Europese eisen willen voldoen op achterstand ten opzichte van bedrijven die doodleuk nog willen 
voort ronken met nu al twaalf jaar oude bussen. Dit is niet uit te leggen aan bewoners van een 
provincie, waar in de andere helft (het BRU concessiegebied) wel alle bussen aan Euro VI normen 
dienen te voldoen; zeker omdat er juist geweldig veel in ontwikkeling en beweging is op het gebied 
van uitstoot arme of -vrije bussen (elektrisch, inductie, hybride, gas). In plaats van vooruit zetten wij 
de bus in de achteruit.

Wij roepen u op de markt op dit gebied uit te dagen in plaats van te frustreren. Wij zien gezien de 
Europese wetgeving en -richtlijnen - maar ook gezien de toegenomen kennis op het gebied van 
gezondheidseffecten - Euro VI als een minimale vereiste. Daag vervoerders uit om binnen de 
aanwezige kaders met een toegespitst emissie-arm pakket (met aandacht voor emissie-arme/-vrije 
opties in binnenstedelijke milieus) die zich in een ‘pluspuntentelling’ laat vertalen.

Het voorliggende concept Programma van Eisen is in een aantal opzichten te bescheiden. In een 
regio waar bereikbaarheid en gezondheid van groot belang zijn, en die zich als innoverende regio wil 
profileren, zou toch meer ambitie moeten worden getoond - zeker op het gebied van netwerkvisie en 
het vinden van toekomstvaste oplossingen.

Wij hopen dat onze reactie u hiertoe aanzet!

Hoogachtend en met vriendelijke groet,

Jos Kloppenborg
--
Kracht van Utrecht
www.krachtvanutrecht-initiatief.nl 
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